
Што б сказаў А. Лукашэнку чалавек, якога той хацеў бы бачыць апанентам
Інтэрв'ю tut.by з Алегам Трусавым

Старшыня Таварыства 
беларускай мовы імя Фран- 
цішка Скарыны Алег Трусаў 
сядзіць насупраць за сталом на 
сядзібе ТБМ. Расказвае, што 
пасля інтэрв'ю журналістам 
недзяржаўных медыя ў жніўні, 
дзе пра яго ўспомніў Прэзі- 
дэнт, з ім пачалі вітаода знаёмьм 
чыноўнікі, якія раней наватне 
падавалі віду, што мелі нейкія 
стасункі.

- Назаўтра ж пасля вы- 
казвання б е т і  праз дарогу і 
цягнулі руку, - смяецца ён, 
прыжмурыўшы вочы.

Падчас размовы з жу- 
рналістамі А. Лукашэнка ад- 
значыў, што Алег Трусаў так- 
сама мог бы стаць кандыдатам 
у прэзідэнты. I калі з другімі 
кандыдатамі яму дэбатаваць 
няма пра што, то з ім бы гава- 
рыць за адзін стол сеў.

"Потому что он, по- 
моему, всегда был искренним, 
когда что-то говорил. Хит 
роватая улыбка, но всегда был 
искренним", - сказаў тады кі- 
раўнік дзяржавы.

Са свайго боку Алег 
Трусаў кажа, што таксама б 
пагадзіўся падыскутаваць з 
Прэзідэнтам, з якім "асабіста 
добра знаёмы", дзякуючы пра- 
цы аднаго і другога дэпутатамі 
ў Вярхоўным савеце XII склі- 
кання.

Дык наконт чаго б па- 
спрачаўся Трусаў з Лукашэн- 
кам?

- Як вы пазнаёмЫся з 
Аляксандрам Лукашэнкам ?

- У першы дзень пра- 
цы Вярхоўнага Савета XII склі- 
кання. Ен запісаўся ў дэма- 
кратычны клуб, я там таксама 
быў. Ён праявіў сябе як вельмі 
актыўныдэпутат, выступаў ко- 
жны дзень. Увесь час казаў пра 
тое, што кіраўнікоў сельсаве- 
таў, раёнаў, абласцей трэба вы- 
біраць усім народам. А я ў свой 
час за гэта збіраў подпісы па 
лініі партыі БНФ. Ён першым 
падпісаўся за гэта, мы разам на 
некаторыя мітынгі хадзілі.

Калі быў дэпутатам, ён 
часта называў сябе апазіцыяй. 
Больш за тое, яго вельмі не лю- 
білі у ЦК КПБ, лічылі выска- 
чкам. Hi Сакалоў, ні Малафееў 
(першыя сакратары ЦК КПБ - 
заўвага tut.by) ніякага захап- 
лення ад Лукашэнкі не мелі.

Тады нельга было ўя- 
віць, што ён стане прэзідэнтам. 
Тым больш, доўгі час мы, як 
дэпутаты, выступалі супраць 
■прэзідэнцтва.

А дзінае, слава Богу, 
што народ выбраў Лукашэн
ку, а не Кебіча (першы прэм'ер- 
міністр Беларусі, галоўны апа- 
нент Аляксандра Лукашэнкі на 
выбарах прэзідэнтаў 1994 го- 
дзе - заўвага tut.by). Наш народ 
намнога разумнейшы, чым пра 
яго кажуць. Каб выбралі Кебі- 
ча, нас бы здалі ў Расею. Усё ж 
такі Лукашэнка пры ўсіх ню
ансах вельмі любіць уладу.

У нас з ім шмат агуль- 
нага ў біяграфіі: у яго, як і ў 
мяне, было цяжкае дзяцінства. 
Ён вырае без бацькі, а я наогул 
без бацькоў. Мяне маці аддала 
на выхаванне бабулі, тая - пра- 
бабулі.

Нарадзіліся мы ў адной 
вобласці, у адным годзе і ад- 
ным месяцы. Я старэйшы за 
яго на два тыдні.

Але мы з ім розныя ў 
тым, што ён - прадстаўнік 
савецкай вёскі, а я - старажы- 
тнага горада Мсціслава. У маім 
родзе шмат шляхты. Мяне вы- 
хоўвалі як шляхціца, гараджа- 
ніна.

- А якія вы бачы це  
плюсы ім інусы ўяго  паліты- 
цы?

- Плюс у тым, што для 
яго незалежнасць Беларусі - 
уласная незалежнасць. Самы 
вялікі мінус - неразуменне ролі 
культуры ў нашай краіне.

- Ц і не здзівіліся вы, 
што Лукашэнка назваў вас 
патэнцыйным кандыдатам у  
прэзідэнты?

- Не. Колькі было прэзі- 
дэнцкіх кампаній, столькі мне 
розныя лю дзі прапаноўвалі 
вылучацца кандыдатам. Не 
буду называць іх імёны... I ў 
гэты раз прыходзілі з прапа- 
новай. Але ў мяне ніколі не было 
такіх амбіцый.

- Чаму?
- Я  палітык рэальны. 

Дакладна ведаю, што ў гэтай 
краіне я ніколі не перамагу. Каб 
галасы лічылі, я б мог узяць да 
20-25%. Па розных момантах 
са сваімі ідэямі ў гэтым гра- 
мадстве я перамагчы не магу, а 
хлусіць людзям не хачу.

- А каб у  вас сёння бы- 
л і дзбаты з Лукашэнкам, пра 
што б вы паспрачаліся?

- Па-першае, я б вы- 
слухаў яго. Не бывае, што апа- 
нент цалкам не мае рацыі. Калі 
больш за 20 гадоў кіруе краі- 
най, то шмат чаго ведае, досвед 
прыходзіць з гадамі. Але самым 
маім галоўным аргументам у 
дэбатах з ім было б тое, што ас- 
нова эканомікі - культура.

- 1 калі б вы сталі кан
дыдатам у  прэзідэнты, то ў  
п ерадвы барчай  п раграм е  
таксама былібмоманты пра 
культуру?

- Безумоўна. Гэтыя гу- 
льні ў эканоміку без культуры 
нічога не даюць. Галоўная за
дача ў любой краіне, калі хочаш 
дабрабыту, - падняць узровень 
культуры. У бескультурнай 
краіне законы не дзейнічаюць. 
Якія б добрыя законы ні пісаў, 
калі маральна чалавек нявыха- 
ваны, ён будзе красці, будзе 
карупцыя... Любая краіна то- 
лькі тады перамагае, калі ёсць 
нацыянальная ідэя, апора на 
культуру і мараль.

- Культура ўклю чае  
шмат момантаў. Ш то вы 
канкрэтна маеце на ў вазе?

- Я б прапанаваў на пе- 
раходны этап развіцця краіны 
рабіць законы прамога дзеян- 
ня. Напрыклад, на культуру ў 
бюджэце, які б ён ні быў, мы 
выдзяляем 2,5-3%, на адука- 
цыю - 15%... I калі мы гэтыя 
працэнты заб'ём, тады ўжо не 
будзе магчымасці зрабіць на- 
шых настаўнікаў і медыкаў га- 
ладранцамі. Пакуль наша інт> 
лігенцыя зарабляе менш, чым 
дворнік, ніколі краіна багатай 
не будзе.

Я б паўтарыў палітыку 
Прусіі ў XVIII стагоддзі, калі 
каралі ўпершыню ўвялі бяс- 
платную адукацыю для ўсіх

хлопчыкаў у сваім каралеўстве. 
Тады заробак настаўніка пры- 
раўнялі да заробкаў жандарма 
і афіцэра. Нам трэба мяняць ад- 
носіны да людзей.

- А што наконт бела
рускай мовы?

- Я зрабіў бы беларус- 
кую мову прэстыжнай. Але на
ша краіна павінна быць шмат- 
моўнай. Яна і была такая. Кож- 
ны інтэлігент павінен ведаць 
тры-чаты ры  мовы. Будучы 
прэзідэнтам, я размаўляў бы 
па-беларуску, а на іншых мовах 
гутарыў бы толькі з прадстаў- 
нікамі іншых краін у нефарма- 
льнай абетаноўцы, без гальш- 
тука. Кіраўнік краіны, хаця і 
ведае мову суседа, павінен з ім 
размаўляць на сваёй праз пе- 
ракладчыка. Г эта этыкет.

- Як бы вы павысіпі 
прэстыж беларускай мовы ?

- Усе чыноўнікі, не гле- 
дзячы на нацыянальнасць, па- 
вінны былі б здаваць дзяржаў- 
ны іспыт па-беларуску. Як у 
Казахстане, дарэчы. Прыват- 
ныя фірмы няхай самі выбіра- 
юць, на якой мове працаваць, 
але ўсе афіцыйныя дакументы 
павінны быць па-беларуску. 
Таксама я б стварыў нацыяна- 
льны ўніверсітэт дзе асноўную 
колькасць прадметаў выкла- 
далі б па-беларуску, некато
рыя, напрыклад, фізіку і матэ- 
матыку, - па-англійску.

У многіх школах і гу- 
манітарных універсітэтах я б 
увёў польскую мову, якая калі- 
сьці таксама была ў нас дзяр- 
жаўнай. Таксама мела б плён, 
каб жыхары памежных тэры- 
торый вучылі мовы суседзяў: 
украінскую, латышскую, лі- 
тоўскую ... Калі б нашы бізне- 
смены, якія жывуць на мяжы з 
Літвой, ведалі літоўскую мову, 
адразу б іх бізнес расквітнеў. 
Літоўцы любяць тых, хто хоць 
пару словаў скажа на іх мове.

Дзяржаўная мова па- 
вінна быць адна - беларуская. 
Але павінна быць запісана у 
законе "Аб мовах", што ёсць мо
вы іншага плану. Напрыклад, 
руская, англійская - абавязко- 
выя для вывучэння ва ўсіх 
школах.

- Чаму вы лічыце, што 
галоўнае - змяніць стаўленне 
да культуры?

- Як толькі мы зробім 
карэнныя змены ў культуры і 
адукацыі, пады мецца наша 
эканоміка. Пакуль мы не зробім 
гэтага, можна мяняць любых

прэзідэнтаў... Лябедзька (ста
ршыня Аб'яднанай грамадзян- 
скай партыі, збіраў подпісы за 
вылучэнне кандыдатам на пост 
прэзідэнта на выбарах 2015 го
да - заўвага tut. by) кажа, што 
трэба стварыць мільён працоў- 
ных месцаў. Усё гэта глупства. 
Без пад'ёму культуры і маралі 
на гэтыя месцы прыйдуць жу- 
лікі, п ’яніцы і казнакрады.

- Калі казаць пра сён- 
няшніх кандыдатаў у  прэзі- 
дэнты, то каго б вы падтры- 
малі?

- Сярод сённяшніх кан- 
дыдатаў няма ніводнага. Сён- 
няшнія выбары - самыя смеш- 
ныя ва ўсёй гісторыі Беларусі. 
Калі нічога не зменіцца, то яны 
будуць апошнімі для ўсіх гэтых 
кандыдатаў, у тым ліку і для 
сённяшняга прэзідэнта. Ёсць 
прагнозы, што гэта апошнія 
для яго выбары. Калі не зме- 
ніцца ўнутраная палітыка, то 
ён, магчыма, пяць год не пра- 
трымаецца.

Мы настолькі ў гэтай 
бескультурнай краіне загналі 
эканоміку ў такое месца... Не 
зрабіўшы рэформ, пра якія я 
сказаў, два-тры гады мы можам 
яшчэ пражыць па інэрцыі за 
кошт распродажу маёмасці, 
расійскіх баз набяром, нам ней- 
кія грошы дадуць, яшчэ пра- 
дамо штосьці кітайцам - і канец.

-  У адным з інтэрв'ю  
вы казалі, што ж анчына ў  
нашым грамадстве магла б 
стаць прэзідэнтам. Чаму вы 
таклічыце?

- Я і далей гэтую ідэю 
падтрымліваю. Таленавітых і 
здольных жанчын у нас шмат. 
Тая ж наша Алена Анісім (фі- 
лолаг і намесніца старшыні 
Таварыства беларускай мовы 
імя Францішка Скарыны - за- 
ўвага tut.by ), Святлана Калі- 
нкіна (шэф-рэдактар газеты 
"Народная Воля" - заўвага  
tu t.by), З інаіда Бандарэнка 
(дыктар, тэлевядоўца і народ
ная артыстка Беларусі - заў- 
вага tut.by)... Мы - жаночая 
нацыя. У нашай гісторый было 
шмат знакамітых жанчын: Раг- 
неда, Еўфрасіння Полацкая, 
Соф'я Слуцкая. Так сталася, 
што менавіта жанчыны захавалі 
беларускія мову, песні, фальк- 
лор.

Чаму мова называецца 
"матчына", а не "бацькоўская"? 
Бо бацька можа быць хоць кі- 
тайцам, але калі маці гаворыць 
па-беларуску, то дзеці будуць

беларусамі. М ужчын у нас 
вынішчалі падчас першай і 
другой сусветных войнаў. Ба
цька зрабіў дзіця, паехаў на 
вайну і не вярнуўся.

- Як вам падаецца, ці 
ёсць сёння ў  Беларусі паліты- 
чны лідар?

- Няма. Раней нацыя- 
нальным палітычным лідарам 
быў Зянон П азняк (адзін з 
заснавальнікаў партыі БНФ - 
заўвага tut.by). Пасля яго ад'е- 
зду ў эміграцыю спробы ства
рыць новых лідараў спыніліся 
на тым, што гэтыя лнэдзі не вы- 
трывалі цяжару лідарства.

Мілінкевіч (кандыдат у 
прэзідэнты на выбарах 2005 го
да - заўвага tut.by) мог быць 
цудоўным лідарам, але нечага 
яму не хапіла. Той жа Казулін 
(канды дат у прэзідэнты  на 
выбарах 2005 года, акадэмік, 
палітычны  дзеяч - заўвага  
tut. by), Статкевіч (кандыдат на 
выбарах прэзідэнта ў 2010 го
дзе - заувага tut.by)... У Бібліі 
напісана пра тры выпрабаван- 
ні: агонь, вада і медныя трубы. 
I вось медныя трубы многіх 
людзей ламаюць. Як толькі ча
лавек дасягае нейкага ўзроўню, 
можа пачаць сябе няправільна 
ацэньваць. Бо кожны павінен 
дакладна ведаць сваё месца ў 
грамадстве. Кепска, калі ты ся
бе недаацэньваеш, але яшчэ 
горш, калі пераацэньваеш.

П эўны я часы А ляк- 
сандр Лукашэнка быў лідарам. 
Але зараз ён гэты статус губ- 
ляе. Сітуацыя ў краіне ў галіне 
эканомікі прывяла да поўнай 
дыскрэдытацыі таго, што ён 
абяцаў: заробкі ў 1000,500 да- 
ляраў. Дзе тыя 500 даляраў? 
Зараз дабрабы т беларусаў  
зніжаецца. Выбары на носе, а 
рубель падае. У людзей узнікае 
пытанне, хто б мог гэтага ча- 
лавека замяніць. Але пакуль 
такіх лкдзей няма.

- Якая галоўная нацы
янальная ідэя ў  беларусаў?

- В ы ж ы ць у лю бы х 
умовах. Шмат народаў свету 
загінулі ў XX стагоддзі, а мы 
не толькі выжылі, але і ўмаца- 
валі дзяржаўнасць. Беларус 
можа прыстасавацца і да ба- 
лота, і да любой акупацыі. Але 
адзінае, што нас робіць наро
дам, гэта мова. Народ, пажыў- 
шы ў незалежнай краіне, зразу- 
меў, што, каб выжыць, ў тым 
ліку трэба быць беларусам і 
размаўляць па-беларуску.

Але наша ідэя зараз не

толькі выжыць, але і жыць 
лепш, чым суседзі. Пакуль бе
ларус будзе казаць, што жыве 
лепш, чым украінец і расіянін, 
ён будзе гэту ўладу трываць.

Яшчэ адна наша ідэя - 
"каб не было вайны". Увесь час 
мая прабабуля i бабуля баяліся 
вайны. Я памятаю, як сушылі 
сухары, якія ляжалі мяшкамі 
на печы, запалкі і соль заўсёды 
былі ў хаце. Гэтыя людзі пера- 
жылі першую і другую сусвет- 
ныя войны, таму ўвесь час рых- 
таваліся да вайны. Рэйтынг Лу- 
кашэнкі падняўся пасля падзей 
на Украіне. Але зараз пачаў 
апускацца, бо вайна там стала 
працяглай.

-Якая галоўная задача 
беларускага грамадства сён
ня?

- Захаваць незалеж 
насць і не трапіць ў расійскія 
кіпцюры. Ваенная база ў Бара- 
навічах можа прывесці да таго, 
што мы атрымаем вайну на на
шай тэрыторыі: ці грамадзян- 
скую, ці партызанскую. Таму 
людзі павінны выступаць су
праць ваенных баз: збіраць 
подпісы, пісаць лісты прэзі- 
дэнту.

Расія - гэта імперыя. А 
любая імперыя працуе толькі 
тады, калі пашыраецца. Нам 
трэба быць разумнай малень- 
кай краінай, якая таксама шмат 
чаго ў свеце можа. Напрыклад, 
тая ж Літва. Літоўцы абмянялі 
свае ваенныя базы на Вільню, і 
Сталін яе аддаў. Яны ўвайшлі 
ў Савецкі Саюз маленькімі, а 
вышлі вялікімі. Яны не дапу- 
сцілі асіміляцыі, забралі ў нас 
нацыянальную гісторыю...

- Я кі кандыдат , на 
ваш погляд, мог бы сёння пе
рам агчы на выбарах прззі- 
дэнта?

- Больш маладзейшы 
прадстаўнік клану Лукашэнкі. 
Напрыклад, які-небудзь мі- 
ністр, але маладзейшы, пры- 
гажэйшы....

Перамагчы можна та
ды, калі забярэш палову на- 
менклатуры. Г эта нельга зра- 
біць толькі на сялянскіх галасах.

Што зрабіў Лукашэнка 
ў 1994 годзе? Забраў сабе па
лову наменклатуры Кебіча. Ён 
новую ўладу абапёр на частку 
старой. Як палітык - зрабіў 
правільна. Толькі прадстаўнік 
новай наменклатуры, які б 
знайш оў агульную мову і з 
апазіцыяй, элеметарна перамог 
бы.

- Чаму такія людзі не 
выходзяць на палітычную  
арэну?

- Калі зараз выйдуць, 
іх або пасадзяць, або заб'юць. 
Казулін выйшаў раней часу і 
чым скончыў? Добра, пгго жы- 
вы застаўся. Проста яшчэ не 
прыйшоў час. Наш народ і на
цыя даволі маладыя, нам пры- 
кладна 800-1000 гадоў. Пры 
нармальнай сітуацыі мы яшчэ 
дзве-тры тысячы гадоў можам 
пражыць, калі захаваем неза
лежнасць і беларускую мову. 
Таму я бы вельмі хацеў, каб но
вы кіраўнік дзяржавы разумеў 
тое, што трэба ставіць на ку
льтуру.

Наталля Касцюкевіч, 
tut.by.

Фота Аляксандра 
Васюковіча, tut.by.
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